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1) OBJECTIUS D’AQUEST INFORME

El primer és vore els precedents, explicar per què necessitem les ciclo-vies i analitzar
quines en tenim a Alzira, perquè no hi ha cap publicació que reculla totes juntes, amb les
corresponents  connexions  amb  els  pobles  veïns:  Carcaixent,  Benimuslem,  Alberic,
Guadassuar, L’Alcúdia, Algemesí, Albalat, Benicull, Corbera, Sueca, La Barraca, Tavernes,
...

El segon objectiu és avaluar el que hi ha, si servixen totes les ciclo-vies o alguna no, si
són millorables, etc.

El  tercer  objectiu  seria  fer  les  recomanacions  necessàries  per  a  millorar,  connectar  i
completar la xarxa de ciclo-vies a Alzira, actualment infrautilitzada, tant la urbana com la
interurbana. Completar i connectar una xarxa urbana de ciclo-vies, de forma que puguem
anar amb seguretat de cada barri a qualsevol altre. Dins d’una altra xarxa interurbana que
permeta anar des d’Alzira a qualsevol dels pobles veïns (la Diputació la va prometre en
2015 per a tot el PV1). 

Sempre amb el mínim impacte ambiental i el cost mínim.

Les  avantatges  d’anar  en  bici  són  moltes  i  Alzira  és  un  municipi  ideal,  pel  clima
relativament suau, per les pendents quasi planes en la seua major part i més poblada,
perquè la majoria dels conductors són respectuosos i ja estan acostumats a vore ciclistes

1 https://www.elperiodic.com/pvalencia/amigo-presenta-xarxa-verda-valenciana-corredor-verde-conectara-
municipios-comarcas_400318
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pels carrers, i perquè no resultaria massa difícil conscienciar la població perquè es passe
a la bicicleta... 

L’informe anem a presentar-lo a l’Ajuntament, aprofitant l’exposició pública del PMUS (Pla
de  Mobilitat  Urbana  Sostenible)  per  a  demanar  millores, completar  la  xarxa  urbana  i
interurbana,  i  promocionar-la  entre  tota  la  població,  especialment  entre  joves  i
treballadors, per les raons que apuntem a continuació.

2) PRECEDENTS

Tradicionalment, les bicicletes han sigut el vehicle dels pobres i dels marginals, i cada
volta menys utilitzades fins a finals del segle passat. Per contra els autos, intensament
publicitats per la propaganda comercial i les pel·lícules des dels anys 50 fins avui mateix,
han anat seduint la ciutadania i apoderant-se dels nostres carrers fins a crear el muntó de
problemes que provoquen actualment, inclosa l’emergència climàtica2.

A més,  Alzira  ha  tingut  corredors  de motos  i  cotxes,  inclús  carreres  als  carrers,  que
aficionaren  encara  més  la  població.  De  fet,  quan  la  pantanada (1982)  molts  veïns
utilitzaren els primers crèdits i ajudes que vingueren per a comprar-se autos, de manera
que al poc de temps els carrers estaven plens de vehicles nous de trinca, com es deia
aleshores.  Afortunadament  hui  ja  no  es  fan  carreres  de  motos  pels  carrers  però  els
aficionats,  patrocinats pels  venedors d’autos,  encara convoquen matinals  i  exhibicions
moteres, la penúltima en agost en plena onada de calor i l’última en setembre al final de la
Setmana del Transport (Sostenible)…

Així doncs, no és rar que durant les últimes dècades del segle passat a penes es feren
actuacions per a promoure la mobilitat sostenible i les poques que es feren van ser d’una
forma improvisada, sense un pla director del conjunt.

Però  Europa  pressionava  i  en  2014  l’Ajuntament  d’Alzira  va  tindre  que  elaborar  un
Projecte  de Carril  Bici  on  es  plantejava  la  necessitat  de  fer  38  ciclo-vies:  carrils  bici,
ciclocarrers i segregats (veure l’annex 1). No obstant això, des d’aquell any només s’han
fet un 10% i no massa encertades, la qual cosa dóna idea de l’interés que han tingut les
successives autoritats municipals pel tema, malgrat que és urgent fer-ho, per motius de
salut, ecologia, clima, espai, seguretat, etc. 

En totes les ciutats europees importants estan reduint el trànsit motoritzat i implantant els
diferents modes de transport sostenible, especialment la bicicleta, que és el vehicle més
respectuós amb la natura i les persones. A Espanya tenim exemples tan emblemàtics i
coneguts com el de Pontevedra3. 

Però ací no s’ha fet a penes res de bo, ni tampoc campanyes de conscienciació, de forma
que el transport motoritzat continua sent l’amo dels carrers i ha crescut fins al descabellat

2 El sector de transport motoritzat és ací el major cremador de combustibles fòssils i emissor de gasos
d’efecte hivernacle, i per tant el principal responsable del calfament del clima i l’augment de les ones de
calor, plogudes torrencials, inundacions, pujada del mar, noves plagues, ...

3 Pontevedra, una ciutat per a les persones: https://www.youtube.com/watch?v=yHIbGroIbqs&t=3s
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nivell actual: 35.394 vehicles de motor a Alzira, una ciutat de 45.451 veïns censats, és a
dir, 78 de cada 100 habitants tenen vehicle de motor (a Espanya són 68 per cada 100 i al
món uns 18)...

A hores d’ara, octubre 2023, el Pla de Mobilitat Urbana Sostenible, obligatori per llei, està
pràcticament acabat. Després encara haurà de ser revisat i  aprovat per la Conselleria,
cosa que pot tardar entre uns pocs mesos i un parell d’anys... De manera que podem
esperar tot eixe temps per a aplicar-ho o, més assenyadament, podem anar fent ja les
actuacions més útils, senzilles i econòmiques.  

3) I PER QUÈ NECESSITEM LES CICLO-VIES?

Encara que molts ja sabem de memòria aquestes raons, hem de repetir-les fins que li
entren al  cap a la  majoria  de la  població:  Les ciclo-vies no són cap capritx  sinó una
necessitat urgent per a facilitar l’us de les bicis i similars, que són la millor alternativa a
l’actual transport motoritzat, el  major responsable de les emissions dels gasos defecte
hivernacle que retenen l’energia en l’atmosfera i calfen el clima cada volta més. Recordem
que l’any passat a La Ribera patírem 42 dies d’ones de calor i enguany hem batut rècords
amb  màximes  de  46ºC,  moltíssimes  nits  tropicals,  per  damunt  dels  20  i  25ºC,  que
dificulten el descans i la salut, i els tres mesos d’estiu amb forts rècords de calor. I la
tendència va accelerant, imagineu el que tindrem en la pròxima dècada si seguim cremant
tants combustibles fòssils com actualment…
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A més, els recursos naturals s’esgoten i concretament el petroli ja ha passat el peak oil i la
seua producció disminuïx any rere any, amb els preus disparant-se, de manera que el
més racional seria anar reduint el consum i reservar-lo per a les tasques imprescindibles:
producció d’aliments, emergències, urgències, etc. 

I encara hi ha d’altres raons tan importants com la mortalitat i morbiditat que origina la
contaminació dels autos i els accidents de trànsit, l’ocupació excessiva de l’espai urbà, la
proliferació d’infraestructures que destrossen l’entorn, les guerres llunyanes pels jaciments
de petroli, etc. etc. 

Sobren, doncs, motius per a reduir el transport motoritzat i les solucions són obvies: viatjar
menys,  fomentar  la  proximitat,  l’anar  a  peu,  en  bici  i  en  transport  públic,  consumir
productes locals, estalviar energia i recursos, etc. etc. etc. De manera que la bicicleta és
una  de  les  grans  solucions,  dins  la  ciutat  i  a  la  comarca,  perquè  ajuda  a  frenar  el
calfament  del  clima,  l’esgotament  dels  recursos,  resol  molts  problemes  de  salut  i
seguretat,  torna  la  ciutat  a  les  persones,  millora  l’entorn,  potència  l’economia  verda
(turisme rural), etc.

Per tot això els ajuntaments de municipis de 50.000 o més habitants estan obligats per llei
a fer el seu Pla de Mobilitat Urbana Sostenible i els de més de 20.000 i menys de 50.000
estan obligats a fer un PMUS simplificat, a revisar almenys cada 5 anys4.

I  el  que es  faça  per  a  fomentar-la  ací  a  Alzira,  la  capital  de  la  comarca,  repercutirà
directament, motivant a millorar i ampliar les ciclo-vies en la resta de municipis. Podem ser
el bon referent que necessita la comarca.

4) CICLO-VIES EXISTENTS, AVALUACIÓ i RECOMANACIONS

1. Carril de la ctra. Albalat, C. Llibertat, uns 850 m. Tallat per 4 creuaments on s’ha de
mirar a esquerra i  dreta al  mateix temps, amb l’agreujant que se n’entren un poc cap
endins dels carrers perpendiculars, cosa perillosa i poc pràctica.

Connecta amb el carril de l’Avda Drets Humans esquerra, uns 215 m.

2. Carril de l’Avda. Drets Humans dreta, 280 m, poc útil pq va sobre la vorera, és massa
estret i hi ha dos carrils d’autos al costat poc transitats. Seguint per les voreres del Ppi02,
vol connectar amb la rodona de davant l’Hospital. Pràcticament ningú l’utilitza. 

3. Tulell, C. Joan Calot, uns 370 m penjats, sense cap connexió als extrems i li lleva espai
als vianants.

4. Passeig Fluvial, amb uns 550 m compartits amb vianants. Desconnectat.

5. Mercat d’Abastos a ITV, uns 1’8 km aquest tram. Després, pel camí de Massaseli i
Berca s’arriba al pont Pentagonal i s’entra a Algemesí, 3’5 km. En total uns 5 km des de la
Plaça major d’Alzira fins a l’entrada d’Algemesí.

4 Llei de Canvi Climàtic, article 24.
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L’inici en passar el Pont de Ferro no està clar si és vorera, ciclo-via o ambdues coses, a
més no té rampa per a pujar-hi la bici.

El  tram  final  d’Algemesí  és  direcció  prohibida,  cosa  que  hauria  de  canviar-se  ficant
“excepte bicis”, per a poder anar directes al pont pentagonal.

6. Polígon ITV al Polígon del Pla. Connectat amb la ciclo-via Alzira-ITV, però ací amb l’inici
complicat perquè s’ha de travessar una carretera molt transitada i el pont on la vorera
estreta és el carril bici. 1 km aprox.

Després quasi ja no fa falta perquè el polígon està mig buit i té carrers/carreteres molt
amples i poc transitats, inclús amb dos carrils per cada costat.

7. Carril-bici a l’estació de Renfe, uns 400 m. Bo però desconnectat del casc urbà.

8. camí del Malecó, uns 2’5 km des del pont nou, de Pellicer, fins al pont dels Cordellers,
passant el pont de Xàtiva. Després continua pel barranc de la Casella (si no duu aigua!)
fins a connectar amb el camí de l’Hort de Bru i les carreteres CV-570 i CV-50. També
connecta pel carrer dels Cordellers amb el caminet que seguix el canal nou i el nou carril
bici que va paral·lel a la CV-50. 

És part del Cinturó Verd, que cal completar bé.

9. A Carcaixent pel camí de Materna, uns 2’3 km. Estret i abans sols transitat pels pocs
camperols de la partida, però ara molt transitat i a voltes a massa velocitat pels autos que
van al magatzem de Ripoll, a l’entrada de Carcaixent. Almenys caldria limitar la velocitat a
30 km/h per a evitar perill als nombrosos vianants i ciclistes que recorren aquest camí, i
també als propis automobilistes perquè és tan estret no caben dos cotxes i en moltes
corbes a penes hi ha visibilitat. Això o directament prohibir la circulació dels autos als qui
no tenen parcel·les en aquesta partida. 

10. A Carcaixent pel carril-bici abans i ara pel camí de Servei de l’Avda. de La Ribera, CV-
572. Uns 2’2 km fins a l’entrada de Carcaixent. Tallat per 2 camins i per dos carreteres
molt transitades. Connecta amb el nou carril bici que va a la fàbrica antiga Cartonatges i
també amb el camí de la Cova de les Meravelles que va a la Via Verda.

El punt d’inici generalment està ocupat pels cotxes dels que van al bar proper i d’altres,
per tant caldria ficar els pilons just a l’entrada del carril perquè no s’ocupe i desplaçar eixe
aparcament de 15’ de descàrrega uns 5 m al carrer de l’esquerra.

11. Via Verda Ribera-Valldigna o de l’Antic Trenet. Uns 2’6 km des de l’eixida d’Alzira (on
comença el carril bici) fins a la base de la Cova Meravelles, on comença ara la VV (l’inici
des de Carcaixent el faran algun any...).

On  desemboca  el  camí  caldria  deixar  ambdues  direccions  permeses  per  a  les  bicis,
afegint a la senyal de prohibit  el  pas, venint cap a Alzira, una altra que diga  "excepte
bicis".

8’6 km fins a l’antiga estació a La Barraca.
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13’8 km fins al Portijol, on acaba hui la VV, perquè a La Valldigna encara no han recuperat
res de la vieta, simplement assenyalen camins rurals que es desvien massa d’on anava el
trenet5.

(20 km a Tavernes pels camins rurals més directes)

(23’5 km complicats fins a l’Ullal Gran, on sembla que comença el carril que va a la platja)

(26 km aproximadament fins a la platja)

(I uns 65 km aprox. des de Carcaixent fins a Dénia, la longitud total de l’Antiga Vieta)

foto 11VV

Com es pot vore sols s’han recuperat diversos trams, menys de la meitat: la part del terme
d’Alzira,  Gandia-Oliva  i  El  Verger-Dénia,  falta  l’inici  de  Carcaixent  i  connectar-los  tots
adequadament. Si es fera prompte i bé, i a més es connectara pels camins rurals amb la
VV La Pobla-Manuel-Xàtiva, sumaria en total uns 85 km i tindríem la doble Via Verda més
llarga del PV, situada entre les millors platges i l’interior, unint tres comarques: La Safor,
La  Ribera  i  La  Costera.  Resultaria  així  un  potent  atractiu  vector  turístic,  des  de  la
massificada  i  insostenible  costa  cap  a  les  terres  de  l’interior,  cosa  que  ajudaria  a
desenvolupar el turisme rural, gastronòmic, cultural, verd en definitiva...  

12. Carril-bici  a la fàbrica hereva de Cartonatges, uns 2’2 km nous. Està connectat al
principi amb el carril bici que duu a Carcaixent.

L’allargament que plantegen fer fins el pont de l’Estret no és recomanable perquè ja en
tenim la Via Verda pel camí de la Cova de les Meravelles, tan sols mig km més llarga, no
res  per  a  un  total  de  20 km fins  a  Tavernes o  65 fins  a Dénia.  De fer-se,  l’impacte
ambiental seria important ja que arrasaria una franja d’uns 4 m d’ampla per uns 2’5 km de
llarga (unes 12 fanecades) i a més tindria un cost elevat, que seria millor invertir-lo en
connectar les ciclo-vies, quelcom molt més necessari.

13. Carrils Alfons Rovira i Josep Gregori, uns 560 m, absolutament desconnectats de la
resta i ambdós damunt la vorera, molestant posant en perill als vianants, especialment el
segon, que en alguns punts ocupa l’estreta vorera i deixa als vianants només un taulell de
40 cm...  

14. Carril del camí de Benicull, prop del Casal Faller, uns 550 m, tallat perpendicularment
4 voltes (abans del tall i amb mala visibilitat) i mal connectat al pseudo-carril que puja cap
a l’hospital. Innecessari perquè el carrer del costat no té molt de trànsit, va recte i amb pas
preferent.

15. Carril penjat de la carretera d’Albalat, km 3, uns 600 m, sense cap connexió per un ni
per l’altre extrem.

5 Realment La Valldigna és molt bonica i paga la pena anar i vore-la sense presses, però qui ja la coneguem
o/i anem en la bici directament a Tavernes o la platja els camins que han senyalitzat fan quasi una V, gens 
recomanable. Hi ha una possibilitat millor amb altres camins. I el millor seria recuperar la traça per on anava 
el trenet, que encara es pot vore a les imatges satel·litals en la seua major part. 
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16.  Carrers  de  vianants  del  centre,  que suposem són també ciclo-vies  a  velocitat  de
vianant. Poc més d’1 km.

17. Ciclo-via nou canal/barranquet del camí dels Pescadors, pendent d’acabar i obrir.

En total uns 15 carrils bici, carrers bici-vianants i via verda, que sumen uns 30 km,
aproximadament. 
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5) CICLO-VIES QUE SOBREN

Hi ha algunes ciclo-vies que realment no serveixen per a res o fins i tot resulten més
perilloses  que  anar  per  la  calçada  amb  els  automòbils.  Òbviament  han  suposat  una
despesa desafortunada i innecessària, perquè pràcticament ningú les utilitza. Nosaltres
hem detectat les següents:

-  Carril  del  carrer  Drets  Humans  i  Ppi02,  que  puja  cap  a  la  rodona  de  l’Hospital,
absolutament inservible perquè és massa estret, li lleva espai als vianants, va apegat als
cotxes aparcats i el carrer del costat té 2 carrils poc transitats, de forma que es preferible
anar per la calçada.

- Carril del carrer/camí de Benicull: va per mig del jardinet i té 4 talls perpendiculars sense
prioritat en 550 m, abans de la intersecció i amb poca visibilitat, de forma que has de mirar
a dreta i  esquerra abans de passar-hi,  quan el  camí/carrer normal  té  poc de trànsit  i
resulta més segur ja que sols has de mirar si venen per un costat (entrant a Alzira) o cap
(eixint) i tens preferència de pas.

- Carril de l’Avda. Joan Calot: va per mig dels arbres, un lloc bonic, però al costat dels
vianants, llevant-los espai i creant-los un cert risc, amb 2 eixides i entrades perpendiculars
que creuen la calçada de l’esquerra i resulten més perilloses que anar directament pel
carrer. Aquest carril bici va costar 103.000 € i pràcticament ningú l’utilitza... Probablement
s’haurien estalviat eixos diners si hagueren consultat als usuaris de les bicis.

-  I  encara  hi  ha  un  quart  que,  almenys  de  moment,  és  inútil  perquè  està  penjat  i
desconnectat per ambdues extrems al km 3 de la carretera d’Albalat. Quan el connecten
amb el polígon d'Alzira i amb Albalat o la Xopera d'Algemesí aleshores serà útil.

 

6) CIUTAT 30 I CICLO-VIES URBANES QUE FALTEN

Dins  del  casc  urbà,  sobretot,  cal  assegurar  que la  velocitat  màxima dels  autos  no
supere  els  30  km/h,  o  millor  els  20  km/h,  perquè  es  puga  circular  a  peu  i  en  bici
relativament segurs per tots els carrers. Un col·lectiu que s'ha de vigilar són els repartidors
en moto, que solen anar de pressa i no respecten el límit de velocitat.

No obstant això, hi ha alguns carrers llargs que es presten a sobrepassar dita velocitat i a
més tenen prou de trànsit, de manera que en ells seria necessari fer carrils bici complets o
solució equivalent.

És el cas de l’Avda. Vicent Vidal/Pompilio Tortajada que recorre l'Alzira E de S a N. Té
suficient amplària com per a substituir una línia d’aparcaments per un carril bici de dos
direccions, ben separat del trànsit, amb alguna barrera física. Aquesta línia d’aparcaments
es pot passar a l’altre costat canviant la filera actual per bateria, de manera que a penes
es perden llocs d’aparcaments.

També l’Avda. Hispanitat i Sants Patrons, pel centre, que també van en direcció S-N, té
amplària i està molt transitada, de forma que caldria fer-hi un carril bici o estudiar la forma
de pacificar el trànsit perquè es puga circular sense cap perill  en bici  i  d'altres modes
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sostenibles. I connectar-lo bé, amb seguretat, amb els següents carrers Xúquer, Joanot
Martorell, Sueca i Espartero.

A més caldria vore alguns carrers transversals, O-E, que connectaren les ciclo-vies N-S
anteriors,  per  vore  de  fer  una  incipient  xarxa  verda  urbana.  Per  exemple  Hort
Frares/Avda. Parc/Gregori Furió, Séquia Reial/Trinitat Redal i Pau Margantoni/Verge
del Lluch.

L’Avda.  Luis Suñer és molt  ampla i  permetria  l'existència d'un carril  bici,  simplement
pintant-lo, amb senyalització horitzontal, sempre que en l'últim tram els cotxes tornaren a
aparcar en cordó i no en bateria. Amb aquesta intervenció s'uniria el pont de Ferro i el nou
disseny de la plaça del Regne.

També s'hauria de deixar per a vianants i bicis els carrers Faustino Blasco, Sta. Teresa i
Ronda d'Algemesí,  desviant el  trànsit motoritzat al carrers adjuns més amples (Avda.
Sts. Patrons i Vt. Basco Ibáñez), de manera que pràcticament tota La Vila quedaria per a
vianants i ciclistes.

També cal fer un carril bici segregat del trànsit en la  carretera que puja a l’Hospital,
perquè està molt transitada, és perillosa, hi ha prou d'espai i molta gent ho demana. Això
facilitaria que es puge en bici i, promocionant-ho entre el personal i pacients, ajudaria a
descongestionar el saturat aparcament de l'Hospital.

Algú pot pensar que demanem massa, però de fet en el Projecte Carril Bici de 2014 ja es
plantejaven fer tots els carrils i carrers compartits de bicis i vianants apuntats ací i alguns
més (vore l’Annex 1). Per tant cal recuperar el Projecte de 2014 i anar fent ja algunes de
les 38 ciclo-vies proposades, i de les quals no s’han fet més que un 10%, començant per
les més útils i necessàries.

Quan es complete bé l’actual xarxa de ciclo-vies i els usuaris de la bici, i d’altres formes
de mobilitat moderna sostenible o quasi, puguen desplaçar-se sense perill quotidianament
pel municipi, la quantitat d’usuaris creixerà exponencialment, perquè Alzira gaudix d’un
clima relativament suau quasi tot l’any i el  90% de la seua superfície és pràcticament
plana.

7) CICLO-VIES INTERURBANES, VIES VERDES I CAMÍ DEL XÚQUER

Tenim acceptablement connectada, per a
bicis i vianants,  Alzira amb Carcaixent i
amb  Algemesí,  encara  que  falta
senyalitzar bé la primera perquè puguen
entrar les bicis al carril en les rodones, i la
segona  per  a  exceptuar  les  bicis  de  la
prohibició en el camí de Berca que entra a
Algemesí. 

I també amb La Barraca, mitjançant la Via
Verda.
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Però  queda per  connectar  bé  Guadassuar (per  la  carretera  vella,  ara  pràcticament
sense trànsit,  cal  un carril  segur del Pont de Ferro/C. Guadassuar/C. Castaños/Ronda
Tintorers/CV-50/Molí Borrego), Benimuslem-Alberic, Corbera i Benicull-Albalat, en tots
estos casos aprofitant els camins rurals existents més directes, senyalitzant-los i limitant la
velocitat en ells a 30 km/h. 

Després quedaria per fer la fa anys promesa Xarxa Verda6, que unira tots els pobles de la
comarca amb ciclo-vies segures, aprofitant els camins rurals.

Així mateix,  el  camí de Materna,  entre la Cooperativa i Carcaixent és molt visitat  per
vianants  i  ciclistes,  però  els  darrers  anys  han  agafat  la  costum  els  treballadors  del
magatzem de Ripoll d'anar per ací en cotxes, de vegades a massa velocitat i ha hagut ja
alguna accident afortunadament lleu; el camí és estret i ple de corbes, de manera que el
més  raonable  seria  limitar  la  velocitat  a  30  km/h  amb  senyals  i  controls  ferms,  o
directament prohibir l'entrada a tots els autos, excepte els agricultors de la partida.

Respecte  a  la  Via  Verda (VV)  de  l’Antic  Trenet,  després  de  26  anys  que  estem
reivindicant-la, sols està fet el tram d’Alzira, falta l’inicial de Carcaixent, la rodona a La
Barraca i tot el tram de La Valldigna, que haurien de completar-se el més aviat possible,
per motiuis ecològics i també econòmics perquè aquesta VV serviria per a promoure el
turisme rural, gastronòmic, cultural, verd, etc. Finalment, per a completar-la fins a Dénia
(seria així la més llarga de tot el PV), hi ha dos trams fets, el de Gandia i el de Dénia, i
sols falta unir-los...

I al sud tenim la VV de La Pobla-Manuel-Xàtiva, que ja té el projecte fet i sembla que hi
ha inclús una partida pressupostària per a fer-la realitat, per tant en un any podria estar
acabada, si hi ha voluntat política, cosa que creurem quan la vegem feta.

Per la seua banda, el  camí del Xúquer, que aniria des de Cullera fins a Sumacàrcer i
viceversa, ja està en marxa per part del Ministeri (simplement la senyalització de camins i
carreteres existents), encara que l’itinerari que proposen7 al seu pas per Alzira ens sembla
menys adequat que el proposat per nosaltres fa anys8, perquè podria anar apegat al riu
aprofitant  alguns  caminals  existents,  connectant-los  fins  la  Mota  d’Albalat,  on  ja
continuaria per ella i pels camins rurals fins a Cullera.

8) SOBRETOT CAMPANYES DE CONSCIENCIACIÓ

Tenint en compte que la publicitat consumista en general i també la de km i automòbils ha
estat  influenciant  les ments  de la  nostra  ciutadania  des de fa  uns 70 anys de forma
insistent,  continua  i  des  de  molts  llocs9,  no  podem  esperar  ara  que  unes  senzilles

6 https://www.elperiodic.com/pvalencia/amigo-presenta-xarxa-verda-valenciana-corredor-verde-conectara-
municipios-comarcas_400318

7 https://manra.org/wp-content/uploads/2019/12/planos_ribera.pdf

8 http://www.lariberaenbici.net/docs/Camidel.pdf

9 No sols  ha sigut  la  publicitat  directa  qui  ha  fet  propaganda dels  cotxes/motos/viatges sinó  també la
indirecta, potser més influent encara, a través de les pel·lícules, les vides de les figures públiques i les dels
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propostes,  per  molta  raó  que  tinguen  i  per  molta  urgència  climàtica  que  hi  haja,
aconseguisquen convéncer ràpidament a la major part de la població. 

Les ciclo-vies i la ciutat 30 són imprescindibles perquè la gent més conscient perda la por i
agafe la bici, però per sí soles no són suficients per a convéncer la majoria de la població.
Dissortadament no funcionen així les coses.

Resulta absolutament imprescindible fer una bona i continuada campanya publicitària, per
tv, ràdio, premsa, cartelleria, fullets, etc., per a conscienciar la població sobre aquest i
d’altres  temes  mediambientals,  que  també  són  de  salut,  benestar  i  fins  i  tot  de
supervivència. Potser hauria de fer-se en tres fases: 

1. una primera que li  podríem dir  ESTIMEM ALZIRA,  perquè coneguen les coses
bones que tenim ací (patrimoni natural, parcs, jardins, monuments, art, tradicions
positives, artesania, ...)

2. una segona, CUIDEM ALZIRA, on es plantegen els principals problemes que tenim
(brutesa, vandalisme, soroll, irrespectuositat, etc.) i la necessitat de col·laborar tots
per a resoldre-los

3. i  una tercera  punitiva aplicant  la llei  amb els que no respecten les normes de
convivència i netedat. 

I  per  a  fer-les  més  efectives  caldria  aconseguir  la  participació  directa  de  totes les
associacions culturals, esportives, festeres, etc. del poble. Especialment es que reben
algun tipus de subvenció, que en certa forma estan en deute amb el municipi...

Previa o paral·lelament també es pot aprofitar l’Aula de la Bici, projecte de col·laboració
entre la Conselleria i la Federació Ciclista, que fa tallers d’iniciació a la bici en els centres
escolars,  gratuïts  per  als  centres,  que  duren  tres  dies:  en  el  primer  expliquen  com
comportar-se en la bici, en el segon con funciona la bici i ensenyen als que no saben
anar-hi, i en el tercer ja ixen a rodar pel poble.  

9) MESA PEL TRANSPORT SOSTENIBLE

La llei  demana que  es  promoga la  participació  ciutadana,  amb el  bon sentit  que  els
problemes col·lectius  es  poden  resoldre  millor  si  hi  ha  aquesta  participació  positiva  i
col·laboren entre sí les diferents parts implicades.

I nosaltres pensem que resultaria prou útil una mesa de participació on hi estiguérem tots
el col·lectius que realment volem transformar l'insostenible model de transport actual per
un  altre  totalment  diferent,  basat  en  el  trinomi  peu+bici+transport  públic  junt  amb  la
reducció dels viatges per a tothom. 

El problema, en una ciutat amb el 78% de ciutadans amb vehicle de motor, és vore quins
són els qui realment volem reduir al mínim imprescindible eixos vehicle i fer així una Mesa
pel Transport Sostenible el suficientment atrevida, forta i encertada per a canviar l'actual
model de transport...

propis veïns...
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10) ALTRES PROPOSTES i SUGGERIMENTS DELS CICLISTES

Tancar al trànsit motoritzat tots els carrers d’entrada als centres educatius , com ja
s’ha fet amb l’IES Murta i el CEIP Ausias March. 

I només siga possible  els perimetrals també, perquè la salut10 i el rendiment escolar11

depenen d’un aire net i tranquil, sense soroll ni fums de motor.

Aparcabicis  adequats (tub  de  ferro,  forma quadrada  i  forta)  a  tots  els  llocs  on  són
necessaris: edificis públics, centres educatius, places, centre d’oci, cementiri, ...

I no podem oblidar que en tot el terme queden unes poques motos sorolloses, amb tub
d’escapament trucat, que molesten a mig poble quan es mouen. Cal fer un esforç per
localitzar-les i immobilitzar-les fins que canvien eixos tubs il·legals i supermolestos. 

Ídem amb els vehicles massa contaminants, que també hi ha alguns. Aplicar la llei.

Igual amb els vehicles que acceleren o fan carreres dins del poble i en llocs com Tulell,
Alquenència, Trinitat Redal, els polígons, ... 

Carril bici de l’Avda. de la Llibertat: cal podar la vegetació que voreja el carril perquè en
alguns  punts  dificulta  circular  correctament.  Hi  ha  una  senyal  de  perill  ciclistes  molt
inclinada, que pot caure en algun moment sobre el propi carril bici. I una tapa de ferro que
no està i que suposa un perill, ja que hi ha un forat considerable.

Els carrers  per  a  vianants:  segons  la
senyalització  vertical  que en ells es troba,
es  prohibeix  la  circulació  de  qualsevol
vehicle, inclòs bicicletes. En canvi, aquestes
vies, a efectes pràctics, són de convivència
entre vianants, bicicletes i VMP. S'hauria de
canviar  la  senyalització  per  a  evitar
confusions.  Al  carrer  del  professor  Bernat
Montagud, ja es va fer correctament. 

El  pont  de  ferro necessita  una  profunda
reflexió. És un punt estratègic i  clau per a
connectar diverses vies ciclistes a pesar de
la seua reduïda amplària. Uneix dos barris
d'Alzira,  l'estació,  un  polígon  industrial,  la
connexió amb Algemesí i Guadassuar, etc. Té ja molt de transit sostenible i de segur que
a poc a poc en tindrà més. Però per contra, les rotondes de tots dos costats afigen molta
inseguretat en no estar adaptades per a les bicicletes i estar en pendent. Tant de bo algun
dia el pont de ferro arribara a ser exclusiu per a bicis i vianants. Però mentrestant, caldria

10 Contaminación atmosférica y salud infantil, OMS 
(https://iris.who.int/bitstream/handle/10665/275548/WHO-CED-PHE-18.01-spa.pdf?ua=1)

11 Por  qué  los  colegios  rodeados  de  tránsito  son  peores  para  el  desarrollo  cognitivo  de  los  niños
(https://www.elconfidencial.com/tecnologia/ciencia/2022-06-02/ruido-trafico-escuelas-atencion-
memoria_3435622/)
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solucionar l'encreuament de les rotondes i fer del pont un “ciclo-carrer” on la prioritat la
tingueren les bicicletes i VMP amb una prohibició expressa d'avançar a les bicicletes i
VMP en el tram del pont. En diverses ocasions m'han avançat en eixos pocs metres de
pont i la situació de perill que es genera és enorme.

Connexió  amb  Algemesí.  Al  polígon  de  la  ITV,  una  vegada  acabat  el  carril  bici
recentment refet per la GVA, es podria estendre aquesta via pintant els 150 metres fins a
la rampa que, girant a l'esquerra, connecta amb el camí Massasseli. Ara no hi ha cap
problema perquè està buit en aquest costat i convindria fer-ho ja, abans que l’ecoparc es
trasllade ací i tinga, per tant, més moviment. I en aquest punt, s'hauria de  senyalitzar en
vertical, indicant el gir a l’esquerra per a arribar a Algemesí, per a evitar que alguns es
perden en aquest punt.

Carril bici que va a Amcor: el creuament final amb el camí de l’Hort de Sandalio, on
tenim  la  torre  elèctrica,  no  està  ben  dissenyat  perquè  té  mala  visibilitat  i  una
baixada/pujada de colp, de forma que podria millorar-se ficant un pas/llom zebra elevat
per on passen els ciclistes, per a disminuir la velocitat dels que venen pel camí i reduir la
pendent  als  ciclistes.  Més  un  parell  d’espills  estratègicament  situats  perquè  els  que
passen vegen qui ve per l’altre costat. 

La Ribera en Bici-Ecologistes en Acció

AGRAIMENTS a Vicent F., Patri A., Pedro L., Jose E. S., Laura, Xelo i altres, pels seus
suggeriments.

ANNEX 1: Llistat de ciclo-vies proposades al Projecte de 2014.
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